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برای کمــک به اقتصــاد ایران یــا بهتر بگویــم برای 
کمک به ایران و وضعیت بد اجتماعی -  اقتصادی 
فعلــی اش، اولیــن گام آزادســازی اینترنــت و 
برگردانــدن آن به شــرایطی اســت که هم زیســت 
مجــازی شــهروندان ایرانــی نرمــال باشــد و هــم 
دسترســی کســب وکارها و افرادی که زندگی شان 
در گــرو اســتفاده از اینترنــت اســت، بــه ماه هــای 
قبل بازگــردد. هرچنــد در همان ماه هــای قبل هم 
اوضاع بسامانی وجود نداشت و محدودیت های 
این فضا هــم اعصاب خردکن بود و 
هم برهم زننــده برنامه ریزی فردی-

سازمانی.
 حالا نه تنها کســی آن طــور که باید 
به فکر یک چنیــن راهکار حداقلی 
نیســت، بلکــه مســیری توســط 
سیاســت گذاران ترســیم شــده که 
معنای آن یک چیز بیشتر نیست: 
هر کســی به فکر حل مشکل خود 
باشــد! آن هــم بــا درخواســت و 
نامه نگاری. نامه ها و درخواســت هایی که بیشتر 
از ســوی دولتی ها و نهادهای وابسته به آنها برای 
دسترســی به اینترنــت آزاد مطرح می شــود، یک 
طنز تلخ بیش نیست. وضعیتی که نشان می دهد 
حتی آنها که در کلام هم با محدودیت ها همراهی 
می کنند، خود بــه دنبــال دور زدن و خلاصی از آن 
هســتند. اصــرار فعــالان کســب وکارهای آنلایــن 
برای دسترسی به یک اینترنت آزاد و باثبات که در 
ماه های گذشته بر آن تأکید داشــتند، برای دوری 
گزیدن از رانت ســازی به شــیوه فعلی بوده است. 

رانتی که شامل خودی ها و معتمدها خواهد شد 
و آنهــا که نــه حقوق بگیــر دولت انــد و نه کســی را 
دارند که پاســخ نامه شــان را بدهد، دست شــان از 
یک حق شــهروندی بدیهی کوتاه می ماند. بماند 
که بعید است کسی را پیدا کنید که در این دسته 
قرار بگیرد و حاضر باشد برای چیزی که حق خود و 
کسب وکارش است، چنین درخواست نادرستی 

را مطالبه یا پیگیری کند.
بساط اینترنت طبقاتی را پهن کردن، معنایی جز 
ترویج یک انگاره خطرناک در میان اقشار مختلف 
از جمله کارآفرینان و نوآوران کشــور ندارد؛ یا باید 
بپذیرید آنچه را از اینترنــت آزاد می خواهید باید 
در همین فضای بســته و مبهم کنونی طلب و در 
دســته و طبقه خاصــی خودتــان را تعریــف کنید 
یا به جمــع آنهایــی بپیوندیــد که اینترنــت فعلی 
رضایت شــان را جلــب می کند! دســته دیگری که 
می تــوان تعریف کــرد، آنها هســتند که بــه هر دو 
دسته فعلی با تلخندی سرزنشگر پشت خواهند 
کرد و خواهند گفت این همه آن چیزی اســت که 
نصیب شماهایی می شود که می خواهید کماکان 
در این آب و خــاک بمانید! یا برای زندگــی؛ یا برای 

کسب  وکار و زندگی!
باید امیدوار بود زودتر این طرح خطرناک و بساط 
نامه نگاری برای رســیدن به اینترنت آزاد برچیده 
شــود. چراکه فــارغ از اینکــه چه تعــداد از افــراد و 
کســب وکارها به آن بپیوندنــد، نتیجــه نهایی آن 
چند شقه کردن بیشتر و بیشتر همین وضعیت 
چندپاره فعلی خواهد بود و بس. البته فعلاً گوش 
شنوایی برای توجه به این خطر بزرگ وجود ندارد. 

INTROسرآغاز

 راهکارهایی که جز چندپاره کردن بیشتر انسجام
اجتماعی-اقتصادی کشور نتیجه ای نخواهند داشت

 عواقب رانتی جدید به نام
اینترنت بدون فیلتر

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

با همکاری سازمان نصر و اتاق تهران صورت می گیرد

تشکیل دبیرخانه مشترک
برای حل بحران اینترنت

نشســت مشــترک ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران و کمیسیون اقتصاد دیجیتال اتاق بازرگانی صنایع، 
معــادن و کشــاورزی تهــران بــه منظــور همفکــری دربــاره 
اقدامــات قابل انجــام در مــورد محدودیت هــای اینترنتی 

برگزار شد.
در ایــن نشســت حســین اســلامی، رئیــس هیئت مدیره 
ایــن ســازمان بــا تأکیــد بــر درخواســت ایســتادگی بــرای 
دســتیابی به اینترنت آزاد و رســیدگی عادلانه بــه پرونده 
بازداشــتی های صنف در حوادث اخیر و تــلاش برای اخذ 
حکم برائت آنها گفت: »منظور از اینترنت آزاد، بازگشت 
به شهریورماه سال جاری اســت و تاکنون این دو موضوع 

مورد اجماع اهالی صنف فناوری اطلاعات بوده است.«
او با اشــاره به مکاتبــات و پیگیری هــای انجام شــده با وزرا 
و مقامــات مختلــف اعلام کــرد: »به نظــر می رســد اکنون 
هیچ کــس، حتی خــود مســئولان دولتــی از وضــع موجود 
اینترنت دفاع نمی کند. در عین حال کسی هم مسئولیت 
این موضــوع را عهــده دار نمی شــود و خــود را تصمیم گیر 

نمی داند.«
اســلامی بیــان کــرد کــه در چهار مــاه گذشــته کســانی که 
علاقه مند به استفاده از واتس اپ هستند، همچنان از این 
پلتفرم استفاده می کنند و تنها دسترسی به آن برای آنها 
سخت تر شده است. او گفت: »در این مدت هر کمکی که 
از دســت ما برمی آمده برای کســب و کارها انجام داده ایم. 
مثلاً اگر کسب و کاری نامه درخواست داده تا IP مرتبط با 
فعالیت های شرکتش باز شــود، پیگیری های لازم را انجام 
داده ایم. اما به این معنی نیســت کــه اینترنت یا وی پی ان 

طبقاتی را قبول داشته باشیم.«
او بــا اشــاره بــه احتمــال اجــرای حکــم حبــس مدیرعامل 
پلتفــرم دیــوار تأکیــد کــرد: »در هــر مجموعه  اگــر تخلفی 
صورت بگیرد، مدیرانش باید پاسخگو باشند، اما رفتن به 
زندان خط قرمز ماســت. اگر یک بار برای کسی این اتفاق 
بیفتد، تکرارپذیــر خواهد شــد. بنابراین چنیــن احکامی 

برای ما قابل پذیرش نیست.«

اینترنتطبقاتیرانمیپذیریم
حســین ریاضی، رئیس هیئت مدیره ســندیکای صنعت 
مخابرات ایران نیز با بیان اینکه هدف از ایجاد شبکه های 
اجتماعی تسهیل ارتباطات بین المللی بوده است، گفت: 
»این ارتباطات جهانی اســت که به توســعه کسب وکارها 
کمک می کند.« او تأکید کرد: »اثر فیلترینگ اینستاگرام 

و واتس اپ بــر کســب وکارهای کوچک و خانگــی در نقاط 
دورافتاده بسیار قابل توجه است. ما اینترنت بدون فیلتر 
برای برخی از اشــخاص را نمی پذیریم و خواســتار توسعه 

کسب وکارهای دیجیتال برای عموم مردم هستیم.«
ریاضی ضربــه به حیثیت کشــور را آفت دیگری برشــمرد 
که حاصل قطع ارتباطات بین المللی در ماه های گذشــته 

بوده است.
در بخــش دیگــری از ایــن نشســت، شــهاب جوانمــردی، 
نایب رئیس کمیســیون اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال 
اتاق تهران در ســخنانی به عدم ارتبــاط بخش خصوصی 
با مکانیســم های تصمیم گیر در مورد اینترنت اشاره کرد 
و گفــت: »مــا بــا نهادهایی کــه آمادگــی گفت وگو داشــته 
باشــند روبه رو نیســتیم و چون به اینترنت با نگاه امنیتی 
مواجه ایــم، ارگان هــای دولتــی تمایلــی بــرای ورود بــه ایــن 
موضوع ندارند. در حالی که ما معتقدیم حوزه آی سی تی 

به قدری بالغ است که می تواند خودتنظیم گر باشد.«
او راهکارهایی هم بــرای عبور از این وضعیــت مطرح کرد: 
»بایــد در این زمینــه به صــورت ممتد اطلاع رســانی کنیم 
و یادآور شــویم که خروج ســرمایه انســانی و از بیــن رفتن 
اشتغال، علاوه بر آفت های اقتصادی آسیب های امنیتی 
برای کشــور خواهد داشــت. همچنین با محدودیت های 
اینترنتــی حقوقــی از تمامــی شــهروندان و کســب وکارها 
ضایع می شود. بنابراین باید از نظر حقوقی این موضوع را 
پیگیری کنیم و این مسئله وظیفه ما به عنوان نمایندگان 

صنف است.«

تشکیلکمیتهرفعبحران
مجتبی توانگر، رئیــس کمیته اقتصــاد دیجیتال مجلس 
شــورای اســلامی نیز وضعیت کنونــی اینترنت در کشــور 
را موقعیتــی بحرانــی خواند و ضمــن تأکید بــر همدلی در 
شــرایط موجــود بیان کــرد: »این جلســات باید به ســمت 
ارائــه راهکار بــرای کمک به وضــع موجود و تدویــن برنامه 

عملیاتی برای حل مشکلات منجر شود.«
در ادامــه این نشســت و با همفکــری حاضران مقرر شــد 
دبیرخانــه مشــترکی بــا تمامــی تشــکل های همســو برای 
ادامه پیگیری هــا و مکاتبات با نهادهــای دولتی در جهت 
حل بحــران اینترنت ایجاد شــود. همچنین توافق شــد با 
نظارت این دبیرخانه و همراهی نمایندگان همسو با بخش 
خصوصی در مجلس شورای اسلامی، اقدامات رسانه ای و 

حقوقی در این زمینه تقویت شود.
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ضرر121میلیاردی»باسلام«
بررسی صورت های مالی صندوق 
پیشگام نشان می دهد زیان مالی خالص 
اســتارتاپ »باســلام« طــی شــش مــاه 
ابتدایــی امســال بــه ۱۲۱ میلیــارد تومــان 
رســیده و درآمــدش ۸/۲ میلیــارد تومــان 

بوده است.

امکانجدیدازکی
 خرید اقساطی بیمه ثالث و بدنه 
در »ازکــی« متــداول بــوده، اما اخیــراً این 
وب سایت شــرایط خرید اقســاطی بدون 

چک و سفته را راه اندازی کرده است.

کاهشثبتنسخهالکترونیکی
پلتفــرم آنلایــن ســلامت بقــراط 
با بررســی داده های خــود طی یــک هفته 
اخیــر، از کاهــش قابــل توجــه ثبت نســخ 
الکترونیکی، مشاوره آنلاین و نوبت دهی 

اینترنتی خبر داد.

رویدادبازیهایدیجیتال
رویــداد تخصصــی بازی هــای 
دیجیتال روزهــای ۱۳ و ۱۴ بهمن ۱۴۰۱، در 
محل آکادمی ایرانســل واقع در ایســتگاه 

نوآوری شریف برگزار می شود.

هفته های اخیر مدام گفته ایم و نوشته ایم که اکوسیستم 
نــوآوری در حــال تغییــر و پوســت اندازی اســت. از 
عوض شــدن روح کلــی ایــن فضــا گرفته کــه تحــت تأثیر 
فشارهای اقتصادی و محدودیت ها و ناامیدی ها کرخت 
و فرســوده شــده و منتظــر گشــایش نشســته تــا برخــی 
جابه جایی ها که نشان از تغییر آرایش مدیران و راهبران 
این فضــا می دهــد. امــا در میــان همه ایــن تغییــرات در 
هفته گذشته، سه خبر بیشتر گوش ها و حواس ها را به 

خود جلب کرد.

ساجدی؛ازاستارتاپویکندتاشناسا
حامــد ســاجدی مدیرعامــل شناســا بــود؛ شــرکت 
ســرمایه گذاری خطرپذیر زیرمجموعــه هلدینگ فناپ، 
متعلق به بانک پاسارگاد. شناسا از اوایل دهه 9۰ کارش 
را شروع کرد. تقریباً همزمان با پیشگامانی چون سرآوا. 
البته به اندازه ســرآوا و دیگر وی ســی هایی کــه بعدها به 
ایــن فضــا پیوســتند، خروجــی و موفقیــت نداشــت اما 
شخصیت و تمرکز ساجدی روی شبکه سازی و رویدادها 
و فعالیت هایــی از این دســت، در مجموع برای شناســا 
یک هویــت قابل قبول و بی حاشــیه در این اکوسیســتم 
ساخته بود. ساجدی از اولین کسانی بود که با حمایت 
در شــکل گیری اولیــن اســتارتاپ ویکند کشــور نقــش 
قابل توجهی در ایجاد پایه های اولیه آن داشــت. اگرچه 

در ادامه به نظر می رسید مدام تلاش می کند تأثیرگذاری  
و حضورش در این فضا را از یک سطح مشخص بیشتر 
نکند. باید دیــد نظربلند، جانشــین او برای شناســا چه 
مســیری را در نظــر خواهــد گرفــت و البتــه بایــد منتظر 
ماند و دید ســاجدی ادامــه فعالیت حرفــه ای اش را کجا 

پی می گیرد.

دهبیدیپورومیراثیبهنامناحیهنوآوری
شریف

مجیــد دهبیدی پــور هفتــه گذشــته در مراســم تجلیلی 
کــه دانشــگاه شــریف بــرای او گرفتــه بــود، در ســخنانی 
بغض آلود گفــت خیلی کارها دوســت داشــته به عنوان 
رئیس پــارک این دانشــگاه انجام دهد، اما موفق نشــده 

است.
او متواضعانــه از نتوانســتن هایش گفــت. امــا حضــور 
۱۰ ســاله او به عنــوان یــک مدیــر در محلــه طرشــت، 
میراثی به نــام ناحیه نوآوری شــریف را به جا گذاشــت. 
فارغ التحصیــل رشــته هوافضــا ورودی ســال ۱۳77 کــه 
وقتــی از دهبیــد بــه ایــن دانشــگاه مطــرح کشــور آمــد، 
فکرش را نمی کــرد ۲۴ ســال پابنــد شــریف و کوچه های 

اطرافش شود.
کارنامه دهبیدی پور از یک ســو و شــخصیت آرام و مورد 
اعتمادش از دیگر سو، از او یک مدیر جوان و موفق را در 

اذهان فعالان اکوسیستم به جا گذاشته است. رفتن او 
از پارک شــریف بخش دیگری از تغییراتی است که این 

روزها در اکوسیستم نوآوری کشور شاهدیم.

ازبایکستادیجیکالا
مسعود طباطبایی یکی از اولین نفراتی بود که در ابتدای 
دهه 9۰ به فکــر فــروش آنلاین پوشــاک افتــاد. آن هم با 
ســایت بایکس کــه احتمالاً حــالا فقط قدیمی هــای این 
فضا آن را به یاد داشته باشند؛ سایتی که شانس یکی از 
اولین تجربه های جذب میلیون دلاری سرمایه خطرپذیر 

را پیدا کرد، اما سرانجام شکست خورد.
طباطبایــی بعــد بــه علی بابــا رفــت و در کنــار مجیــد 
حســینی نژاد تجربه های موفقی را در اداره یک شــرکت 
بزرگ کسب کرد. کسی که مدتی مدیرعامل علی بابا بود، 
اما احتمالاً به دلیــل برخی اختلاف نظرهــای حرفه ای با 
بنیان گذار این مجموعه آنجا را ترک کرد و راهی مجموعه 
بزرگ اسنپ شد. او حالا اسنپ اکسپرس را ترک کرده تا 
از ابتدای سال ۱۴۰۲ به عنوان قائم مقام دیجی کالا کارش 
را شــروع کند. نیاز بــه گفتن نــدارد که بــرادران محمدی 
از ابتــدای ســال بعد بــا رفتــن خــود، یکــی از بزرگ ترین 
تغییــرات مدیریتی ســال های اخیــر اکوسیســتم را رقم 
خواهنــد زد. اکوسیســتم نــوآوری و اســتارتاپی کشــور 

به شدت در حال پوست اندازی است...

سه چهره 
خبرساز هفته

ساجدی از شناسا رفت 
دهبیدی پور تجلیل شد 
طباطبایی مدیرعامل 

دیجی کالا می شود

نامه انجمن VODها در اعتراض به درخواست فیلتر فیلیمو

ساترا هیچ قانون مصوب و مشخصی ندارد
چنــد روز پیــش رئیــس صداوســیما به عنــوان نهــاد 
بالادســتی ســاترا در نامــه ای بــه ریاســت جمهــوری بــه 
دلیل آنچه زیر پا گذاشــتن قانون عنوان شده، خواستار 
فیلتر شدن فیلیمو شد. بعد از انتشار این خبر، انجمن 
صنفــی VODهــا در نامــه ای بــه پیمــان جبلــی، رئیــس 
صداوسیما ضمن تأکید بر اینکه نهاد ناظر پلتفرم های 
صوت و تصویر، نه تنها هیچ قانون مصوب و مشــخصی 
برای نظارت بر این بخش ندارد، بلکه ضوابط حرفه ای و 
معقولی نیز برای نظارت مدنظر خود ارائه نداده اســت، 
نسبت به درخواست فیلترشــدن فیلیمو اعتراض کرد. 
در نامــه انجمن صنفــی شــرکت های نمایش بــه رئیس 
صداوســیما ضمــن اشــاره بــه اینکــه تــا آخریــن لحظــه 
منتظر تکذیب این خبر بوده اند، عنوان شده که این نامه 
نشان دهنده ارزش پایین تلاش برای پرداختن به حیات 

فرهنگــی کشــور در زمانه ای اســت کــه باران مشــکلات 
اقتصــادی بر اقتصــاد غیردولتــی می بــارد. در ادامه این 
نامه اعلام شــده که چنین درخواســتی مبین آن اســت 
که دغدغــه رئیس رســانه ملــی در این اوضــاع فرهنگی 
آشفته و پرخطر، نه همراهی و کمک به حفظ و حفاظت 
از منظومه فرهنگی ایران که تحریم و تهدید به تعطیلی 
اســت. انجمن صنفی شــرکت های نمایش در این نامه 
ضمن اشاره به تأثیر مخرب رکود سینما و نمایش خانگی 
بر پیکره فرهنگی کشور و هنرمندان و همین طور با اشاره 
به اوضاع نابســامان تورم از رئیس صداو سیما پرسیده 
که در میانه این بلوای اقتصادی، باید این تنگ راه موجود 
در حوزه فرهنگ را هم بســت و برای تعطیلی یکی شــان 

نقشه کشید و نامه نوشت؟
انجمن صنفی VODهــا در نامــه مذکور ضمــن تأکید بر 

اینکه محدودکردنVODهــا تأثیری بر تعــداد مخاطبان 
رســانه ملــی نــدارد، نوشــته اســت: »چگونه می شــود به 
ســازوکاری اعتمــاد کــرد کــه مدیرانــش دلســوز اوضــاع 
فرهنگی-اقتصــادی نیســتند؟ رویــه تأســف انگیزی کــه 
در جلســات عمومــی و در محضــر مســئولان از تعامل و 
همراهی برای توسعه می گویند و در خفا پیگیر محدودیت 
و تعطیلی انــد.« انجمن صنفــی شــرکت های نمایش در 
انتهای ایــن نامه ضمــن بیان اینکه ســاترا هیــچ تعریفی 
از »صوت و تصویر فراگیــر« ندارد،  عنوان کرده اســت که 
نمی توان نظارت بر یک صنف نوپا و محبوب و خصوصی 
را به نهادی ســپرد که نه تنها قانون مصوب و مشــخصی 
برای نظــارت در این بخش نــدارد، بلکه ضوابــط حرفه ای 
و معقولی نیز برای نظارت مدنظر خود به شکل شفاف و 

قابل رؤیت و نظارت مردمی، تدوین و ارائه نکرده است.
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شاخص های گزارش رتبه بندی IMI-100 نشان می دهد 

قدر  ت نمایی بانک ها در میان 500 شرکت بزرگ

INDEXشاخص

شاخص های گزارش رتبه بندی شــرکت های برتر 
ایران ســازمان مدیریــت صنعتی نشــان می دهد 
گروه بانک ها و مؤسســات اعتبــاری در میان ۵۰۰ 
شــرکت، بیشــترین ســهم را از دارایــی دارد. بــر 
اســاس این گــزارش ۴۶ درصــد از مجمــوع دارایی 
۵۰۰ شرکت برتر در ایران، تحت مالکیت بانک ها و 
مؤسسات اعتباری است. به  نظر می رسد بخشی 
از این دارایی ها مربوط به املاک و خانه های خالی 
در دســت بانک هاســت کــه همــواره مــورد انتقاد 
کارشناسان بوده و گفته می شود یکی از بحران های 
نظــام بانکــی در ایــران همیــن اســت کــه بانک ها 
بیشــتر از اینکــه بــه بانکداری برســند، مشــغول 

بنگاه داری و املاک داری هستند.
گــزارش رتبه بنــدی شــرکت های برتــر، گروه هــای 
فعالیتی مختلف را در چندین شــاخص بررســی 
کرده اســت. گروه بانک هــا و مؤسســات اعتباری 
از نظــر دارایــی در جایــگاه اول قــرار دارند و ســهم 
۴۶درصدی را به خود اختصــاص داده اند. این در 
حالی اســت که این گروه در شــاخص های درآمد، 
سودآوری و ارزش افزوده جایی در میان سه جایگاه 
برتــر گروه هــای فعالیتــی ندارنــد. در میــان گــروه 
بانک ها و مؤسســات اعتباری، بیشــترین دارایی 
مربوط به سه بانک ملت، صادرات و تجارت است. 
در مجموع در بین ۱۰ شرکت که بیشترین دارایی را 

دارند، شش مورد آن بانک ها هستند.

 اشتغالزاییصنعتمالی
همچنیــن گــروه بانک هــا و مؤسســات 
اعتباری از لحــاظ اشــتغال زایی )تعــداد کارکنان( 
سهم ۱7درصدی را داراست که به نظر می رسد این 
ســهم بیشــتر از اینکه به توانایی در اشتغال زایی 
بانک ها بازگردد، به ازدیاد تعداد شــعب بانک ها 
مربوط اســت. طبق آخریــن آمار رســمی، ۲۱ هزار 
و ۶۵۶ شــعبه بانــک در کل کشــور وجــود دارد که 
تقریبــاً دو برابــر اســتاندارد جهانــی اســت. طبق 
استانداردهای تعریف شده بین  المللی برای ارائه 
خدمات مطلوب بانکی برای هر ۱۰۰ هزار نفر باید 
بین ۱۰ تا ۱۵ شــعبه وجود داشته باشــد؛ در حالی  

که در ایران برای هر ۱۰۰ هزار نفر حدود ۳۵ شعبه 
بانکی وجود دارد.

آمار تعداد کارکنان بانک  ها اعم از نیروی انسانی 
ســتاد و صــف هــم حــدود ۲۰۰ هــزار نفــر اعــلام 
شــده اســت. بــه ایــن ترتیــب در بیــن ۶۰ میلیون 
جمعیــت بــالای ۱۸ ســال در ایــران، برای هــر ۳۰۰ 
نفــر یک کارمنــد بانــک وجــود دارد کــه چندبرابر 

استانداردهای جهانی است.
گــزارش رتبه بنــدی شــرکت های برتــر نیــز نشــان 
می دهد بانک ملت و صادرات به ترتیب رتبه های 
ســوم و پنجــم را در تعــداد کارکنــان در میــان ۵۰۰ 
شرکت دارا هســتند. بانک ملت در ۱۳۸9 شعبه 
بیــش از ۳۶ هــزار کارمنــد فعــال دارد کــه تقریبــاً 
نزدیک به تعداد کارکنان شرکت بزرگ خودرویی 
سایپاســت. بانک صــادرات نیــز با ۱97۵ شــعبه، 
بیشــترین شــعب را در میــان بانک هــا دارد و در 
مجموع بیش از ۲۴ هزار نفر کارمند دارد که تقریباً 
برابر با تعداد کارکنان شرکت تولیدی فولاد مبارکه 

اصفهان است.
گــروه بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری بــه لحــاظ 
بهره وری نیروی انسانی جزو جایگاه های مطلوب 
نیست و از نظر شاخص بهره وری کل، این گروه در 

جایگاه ۲۴ام قرار دارد.

جایگاهبانکهاوپرداختیهادر
گزارش۵00شرکتبرتر

در میان ۱۰ شرکت پیشرو در رتبه بندی سال ۱۴۰۱ 
بانک گردشگری به چشم می خورد. معیار اصلی 
انتخاب در این شاخص )پیشرو( تغيير رتبه فروش 
شركت های فهرســت صد شــركت برتر ايران طی 
چهار سال اخير اســت. همچنین بانک ملت به 
لحاظ بالاتریــن ارزش افــزوده در میان ۱۰ شــرکت 

برتر، جایگاه نهم را دارد.
شرکت پرداخت الکترونیک پاسارگاد نیز در میان 
پنج شركت برتر از نظر رشد سريع بين صد شركت 
دوم اســت. بالاترین رتبه فروش هم در میان صد 
شرکت برتر دوم به شرکت آسان پرداخت پرشین 

اختصاص دارد.

 در شمال اسکاتلند دریاچه ای وجود دارد به نام 
لخُنسِ؛ دریاچه ای با طول بیش از ۳۶ کیلومتر و 
عرضی در حدود ســه کیلومتــر. اطراف دریاچــه هتل های 
کوچک و مهمان خانه هایی به سبک اسکاتلندی ساخته 
شده که خاطرات به یادماندنی برای توریست ها می سازند. 
طبیعت زیبای این منطقه تنها چیزی نیســت که مردم را 
جذب خودش می کند؛ اینجا ســال ها خانه هیولایی بوده 
که بــه هیولای دریاچــه لخُنس معــروف اســت؛ چیزی که 
محلی ها به آن می گویند »نسِی«. از ۱۵۰۰ سال قبل برخی 
این هیولا را می دیده اند و عکســی از این هیولا وجود دارد 
که مربوط به ســال ۱9۳۳ اســت. این هیولا را سال ها افراد 
زیــادی دیده انــد و حتــی جزئیاتــی دقیــق از آن منتشــر 

کرده اند.

 کار تــا جایــی پیــش رفــت کــه چنــد گــروه از 
دانشــمندان هم با بررســی DNA موجود در آب 
دریاچه سعی کردند ردی از این جانور ماقبل تاریخ بیابند. 
نظریه هایی هم درباره اینکه چگونــه یک جانور مربوط به 
دوران دایناسورها توانسته است در آب های لخنس زنده 

بمانــد، طرح شــد و در نهایت مشــخص شــد 
حتی آن عکس سال ۱9۳۳ هم ساختگی بوده 

است!

 ســال ها با یک توهم توریســت ها به 
شــمال اســکاتلند کشــیده شــدند و 
حتی امروز دیگر برای کســی مهم نیســت که 
چنیــن هیولایــی وجــود نداشــته و همــه آن 
فیلم ها و مستندها و گزارش ها توهم و گزارش 
توهم بوده است. ذهن انسان دروغ را دوست 

دارد و شیفته روایت های جذاب اســت؛ همین شیفتگی 
اســت که ســینما را توجیه پذیر می کنــد. مردم به ســینما 
می روند تــا ســاعتی از دنیــای واقعــی دور شــوند و در یک 

دنیای تخیلی زندگی کنند.

 متأسفانه دنیای کســب وکار واقعی است؛ آنچه 
می تواند مخدر انســان ها در دنیای واقعی باشد، 
در عالــم کســب وکار بــه ســم کشــنده تبدیــل می شــود. 
کســب وکارها در همه دوران ها بوده اند. اگــر دوران ماقبل 
مدرن شــدن را کنــار بگذاریم، در ۱۰۰ ســال اخیــر در همه 
شــرایط کســب وکارها فعالیــت کرده انــد؛ بــالا و پاییــن 
داشته اند و در هر دوره ای شاهد ظهور و سقوط ها بوده ایم، 
ولی این کســب وکارها بوده انــد که توانســته اند مهم ترین 
بازیگر خلــق محصول و خدمــت در جهان باشــند. تاریخ 
تحول کارآفرینی در جهان را هم که بررسی کنیم، متوجه 
تغییر و تحولات می شویم. زمانی کارخانه ها مهم بودند و 
خــط تولیــد، زمانــی کمپانی هــا و شــرکت ها و زمانــی 
استارتاپ ها و شیوه های نوین خلق ارزش. استارتاپ پاسخ 
به شرایط بوده است برای چابک تر بودن و قرار نبوده جایی 
بــرای توقــف باشــد و هــدف نهایــی. کســب وکارها و علــم 

مدیریت در دوره های گوناگون شــاهد تغییر در رویکردها 
بوده اند؛ هرگز آن چیزی که به آن رسیده ایم، نقطه پایانی 
نبوده و در پاســخ به دگرگونی ها همیشــه راهــکار جدیدی 

یافته ایم.

 بدترین انتخاب ها توســل بــه توهم بوده اســت؛ 
آنچــه پایــان کســب وکارها را رقــم می زنــد، توهم 
است؛ چراکه کسب وکارها حتی می توانند روزهای بحرانی 
را هــم پشــت ســر بگذارنــد. در حالــی که توهــم آنهــا را به 
مسیری می برد که در نهایت چیزی از آنها باقی نمی ماند. 
کســب وکارهای بــزرگ امــروز جهــان دوره هــای ســخت 
تاریخی را پشت ســر گذاشــته اند و افتخار کشورها امروز 
بــه کســب وکارهایی اســت کــه بــه نمــاد کشــورها تبدیــل 

شده اند.

 هر کشــور توســعه یافته ای را که در نظر بگیریم، 
ده ها کسب وکار را می توانیم نام ببریم که به نماد 
آن کشــورها تبدیــل شــده اند؛ کســب وکارهایی کــه روابط 
گســترده ای بــا دولت هــا دارنــد و هدف شــان خلــق ارزش 

است.

منکــر  نیســتم؛  بحــران  منکــر   
چالش های پرشمار این روزها نیستم 
کــه مــن و همکارانــم در »راه کار« زخم خــورده 
بی درایتی هــا هســتیم و محکــوم بــه تحمــل 
شرایطی که ابعاد آن از اختیار ما بیرون است. 
معتقدم بســیاری از موضوعــات در اختیار ما 
نیست، ولی تصور می کنم در شرایط سخت و 
بحرانــی هــم می تــوان از خلــق ارزش صحبت 

کرد.

 حتی در شــرایط جنگ هم نانــوا باید نــان بپزد و 
مردم برای تأمیــن نیاز های خود محتاج کشــاورز 
هستند. تکرار مکرر چالش های پرشــمار این روزها حکم 
مخدری را دارد که به مثابه هیــولای دریاچه لخنس عمل 
می کند. از نظر روانی بسیاری را تخلیه می کند و می توانیم 

مقصری برای همه نرسیدن ها بیابیم.

 آنچه امروز نیاز داریم توهم نیست؛ نه امید و نه 
ناامیدی؛ این روزها نیاز به افراد شجاعی داریم که 
افســانه هیولای دریاچه را کنار بگذارند و به مسئله هایی 
کــه می تــوان برایشــان راه حــل پیدا کــرد، فکــر کننــد. این 
تعریف کارآفرینی است؛ این تعریف استارتاپ است. اگر 
قرار بود همه چیز بر وفق مراد باشــد و آن وقت صحبت از 
کارآفرینــی و اســتارتاپ کنیــم، چــه چالشــی را حــل کرده 
بودیم؟ عبور از بحران کار ســختی است؛ سخت ترین کار 
دنیــا و آنها کــه انتخاب می کننــد در فضای کســب وکارها 
فعال باشند، سختی کارهای سخت را باید به جان بخرند.

حالا وقت شروع کردن است.

وقت شروع است
مفهوم استارتاپ پاسخی به شرایط روز بوده، نه هدف نهایی

رضا قربانی

@mediamanager_ir
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اگر سایت و شبکه های اجتماعی ما را دنبال کرده باشید در هفته های اخیر متوجه تغییرات خاصی در آنها شده اید. تا اینجای راهی که آمده ایم سایت کارنگ، سایت 
هفته نامه بود و تلاش داشت با بازنشر مطالب هفته نامه دسترسی کاربرانش در وب به تحولات اقتصاد نوآوری را تسهیل کند. اما از این هفته هم سایت ما به یک سایت 
خبری مستقل تر تبدیل شده که به صورت 7×24 اخبار و رویدادهای مختلف این اکوسیستم را پوشش می دهد و هم به صورت لحظه ای در شبکه های اجتماعی به خبرها و 
رخدادها واکنش نشان می دهد. این بخشی از تلاش جدید کارنگ برای توجه بیشتر به »خبر« در فضای اقتصاد دیجیتال کشور است. پس با کارنگ آنلاین بیشتر همراه باشید.

اخبار را هم از ما بخواهید

کارنگ را لحظه ای دنبال کنید

24×7
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

دفاع معاون تجاری اسنپ و مدیر تجربه مشتری تپسی از داده های 
کسب وکارشان و ادعایی که درباره سهم بازارشان کرده اند

سهم واقعی دو بازیگر اصلی تاکسی اینترنتی در ایران، یعنی 
اسنپ و تپســی از این بازار چقدر است؟ سؤالی که نه تنها 
امــروز که در ســال های گذشــته و با پــا گرفتن تاکســی های 
اینترنتی در زندگی روزمره هر یک از ما، وجود داشته است.

بعد از شکستن سد ورود شــرکت های استارتاپی به بورس 
توسط تپسی، به دنبال شفافیتی که ورود به این بازار برای 
هر شــرکتی به دنبــال مــی آورد، گمــان می رفــت با انتشــار 
صورت های مالی تپســی در بورس دیگر جایی برای شک و 
شبهه در این زمینه باقی نماند و حتی سهم بازیگر دیگر این 
بازار یعنی اسنپ که همیشه از مسلط بودنش بر این بازار 
و دیگر بازارها ســخن گفته هم مشخص شــود. اما به نظر 
می رسد همچنان در این زمینه اختلاف نظرهای جدی بین 

این دو شرکت وجود دارد.
در جدیدترین رویارویی اســنپ و تپســی، وقتی تپســی در 
خبری با تکیه بــر یک نظرســنجی اعلام کرد که ســهمش 
از این بازار به ۲۰ درصد رســیده، این خبر چنــدان به مذاق 
اســنپ، رقیــب همیشــگی تپســی خــوش نیامــد، چراکــه 
چنــد روز بعد با ارســال خبری به رســانه ها اعلام کــرد که با 
رکوردزنی های جدیدی که داشته توانسته ۹۰ درصد سهم 

بازار تاکسی های اینترنتی را به نام خود ثبت کند.
به دنبال نبرد و انتشار این آمار از ســهم بازار، این سؤال به 
وجود می آید که با چه فرمول و روشــی اســنپ به سهم ۹۰ 
درصدی رسیده و چه شرایطی باعث شده تپسی بورسی، 

ســهمش از این بازار بــه ۲۰ درصد برســد؟ در گــزارش ویژه 
این صفحه بــا صحبت هایی که با هــر یک مدیــران این دو 
کسب وکار داشتیم، سعی کرده ایم به بررسی جایگاه و سهم 
هر کدام از آنها در بازار تاکسی های اینترنتی برسیم؛ کاری که 

به سادگی هم امکان پذیر نبود.

 فرمول های متفاوت، نتایج متفاوت
تماس با مســئولان ســماس بعد از دو هفته پیگیــری برای 
صحت سنجی آمار اعلام شده از ســوی اسنپ، بی نتیجه 
ماند. بنابراین باز هم برای در جریان قرار گرفتن از جزئیات 
بیشــتر در مورد فرمول مورد محاسبه اســنپ برای تعیین 
سهمش از بازار به سراغ فرید شهابی، معاون تجاری اسنپ 
رفتیم، چراکــه به باور کارشناســان آمار ارائه شــده از ســوی 

اسنپ نیز صحت سنجی مشخصی ندارد.
شهابی، معاون تجاری اسنپ در گفت وگو با کارنگ اعلام 
می کند که وقتی در مورد ســهم بازار تاکسی های اینترنتی 
صحبت می شــود، در واقــع صحبت از تعداد ســفر در کل 
کشور و سهم هر بازیگر مبنا قرار می گیرد. او نیز مانند خلج 
اعلام می کند که تعداد سفرهای اسنپ با رجوع به دیتابیس 
آنها قابل رصد است و تعداد سفرهای دیگر بازیگر اصلی 
بازار هم به واسطه  حضورش در بورس، با اطلاعات موجود در 
کدال می توان تخمین زد. بر اساس تخمین اخیری که آنها 
داشته اند »اگر تعداد ســفرهای هر دو شرکت با هم جمع 

این 10 درصد 
حساس!

 رسیدن به عدد سهم بازار، بدون ذکر روش تحقیق
قابل استناد نیست

مدیرعامل اسنپ به کارنگ چه گفت؟

INTERVIEWگفت و گو

محمــد خلــج، مدیرعامــل اســنپ در گفت وگو با 
کارنــگ اعــلام می کند کــه هم اکنــون این تاکســی 
اینترنتی در ۲۶۲ شهر بزرگ و کوچک ایران فعالیت 
می کنــد و ۷۵ درصــد ســفرهای ایــن تاکســی های 
اینترنتــی فقــط در هشــت اســتان تهــران، البــرز، 
اصفهان، فارس، خراسان رضوی، قم، خوزستان و 
آذربایجان شرقی اتفاق می افتد. به گفته او، اسنپ 
در ۲۰ دی ماه در تهران رکورد یک میلیون و ۷۱ هزار 
و ۶۲۸ ســفر را ثبت کــرده و در ۱۴ دی مــاه نیز رکورد 
سه میلیون و ۸۲۱ هزار و ۹۶۹ سفر را در کل کشور به 

ثبت رسانده است. 
بر اســاس اظهارات او، تعداد ســفرهای ثبت شده 
اســنپ در آذرمــاه ۱۴۰۱ برابر بــا ۹۹ میلیــون و ۵۶۷ 
هزار و ۵۰۵ سفر بوده و این میزان سفر را با سفرهای 
ثبت شده در کدال برای شرکت رقیب که در بورس 
پذیرفته شده، مقایســه می کند و نتیجه می گیرد 
که اسنپ ۹۰ درصد از بازار تاکسی های اینترنتی را 
به خود اختصاص داده اســت. مدیرعامل اسنپ 
تأکید می کند که سهم بازار تاکسی های اینترنتی 
را همان هشت اســتان تأثیرگذار تعیین می کنند، 
چراکــه ۷۵ درصــد ســفرها در آن اســتان ها اتفــاق 
می افتد و میزان ســفرها در ســایر اســتان ها فقط 

می تواند به صورت مقطعی بازار را تغییر دهد.
خلج در پاســخ به اینکه صحت سنجی این آمار با 
توجه به اینکــه آنها هنــوز وارد بورس نشــده اند از 
چه طریقی قابل انجام است، به کارنگ می گوید: 
»با استفاده از ابزار، امکانات و ظرفیت هایی که در 
اختیار داریم و رصد شهرهای محل فعالیت اسنپ 
به این آمار می رسیم. مخصوصاً در شهرهایی که 
به صورت مشــترک با رقیب در آنها فعالیم، دائماً 
سهم بازار را اندازه گیری می کنیم و استراتژی های 
رقابتی خــود را بــر همین اســاس می چینیــم.« به 
گفته او اطلاعات مالی، فاکتوری اســت که شرکت 
رقیب آنها در کدال منتشر می کند. با در نظر گرفتن 
میانگین قیمت ســفرها رســیدن به عــدد مربوط 
به تعداد ســفر و قیاس آن با تعداد ســفر اسنپ و 

تعیین سهم بازار به سادگی امکان پذیر است.  اما 
ایــن ابزارهــای داخلی چگونــه قابل ارزیابی اســت 
و چگونه می توان روی اســتاندارد بــودن آنها تکیه 
کرد؟ خلج در پاسخ به این سؤال توضیح می دهد: 
»نتایج حاصل از روش ها و ابزارهای داخلی و قیاس 
آن بــا اعــداد منتشر شــده از رقیب مــان در بورس، 
ضریــب اطمینــان بالایی در مــورد تخمین ســهم 
بازارمان به ما می دهد. سهم بازار اسنپ بر اساس 
اســتراتژی های مالــی رقیــب نوســاناتی دارد، ولــی 
در حال حاضر ســهم اســنپ از بازار تاکســی های 
اینترنتــی ۹۰درصــد اســت.« خلــج همچنیــن به 
نظرســنجی اخیــری کــه منتشــر و طبق آن ســهم 
تپســی ۲۰ درصــد اعلام شــد نیــز ایــراد می گیرد و 
معتقد است رسیدن به عدد سهم بازار بر اساس 
تحقیق بازار، بدون ذکر روش تحقیق، قابل استناد 
نیســت. به باور او، بــازار تاکســی های اینترنتی دو 
رقیب جدی دارد و شرکت رقیب بدون دسترسی به 
آمارهای اسنپ امکان تعیین سهم هر یک از رقبا را 
ندارد و این در حالی است که اسنپ به آمار شرکت 
رقیــب به واســطه حضــورش در بورس دسترســی 
دارد. خلــج یکــی دیگــر از راه هــای راســتی آزمایی 
آمــاری را کــه ارائــه می دهنــد، در اختیار گذاشــتن 
اطلاعات رانندگان و میزان سفرشــان به نهاد های 
دولتــی عنــوان می کنــد و در ایــن زمینــه می گوید: 
»تاکســی های اینترنتــی بــرای دریافــت مجموعه 
خدمات دولتی موظف به ارائه  آمار مربوط به تعداد 
سفر خود به سازمان های دولتی هستند. برای مثال 
سامانه  سماس در بحث اندازه گیری یارانه سوختی 
به رانندگان بر اساس پیمایش شان فعالیت می کند 
که در آن تجمیع اطلاعات و پیمایش سفرها انجام 
می شــود و این ســامانه و تیمی که در وزارت کشور 
قرار دارد، می توانند به عنوان مرجعی در این زمینه 
مورد اســتناد قرار بگیرند. به خصــوص با توجه به 
بورسی شدن یکی از شرکت ها، بحث محرمانگی 
اطلاعــات هم برای شــرکت فعــال در بــورس وجود 

ندارد.«  
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شوند، تپســی ۰/۱ و اســنپ ۰/۹ بازار را در اختیار دارد و به 
این ترتیب سهم بازار اسنپ ۹۰ درصد است.«

شــهابی در حالی به آمار ذکر شــده تپســی روی کدال اشاره 
می کند که در کدال تعداد ســفرهای تپســی اعلام نشــده و 
مشخص نیست مقایسه اســنپ با رقیب خود بر حسب 
حجم ریالی بوده یا تعداد ســفرها؟ شــهابی در این مورد به 
کارنگ توضیح می دهد: »در رقم های اعلامی تپسی در ماه 
آذر در سایت کدال چند ردیف درآمدی می بینید که برخی 
از آنها ربطی به ســفر ندارد. مثلاً درآمدهای جانبــی و... اما 
درآمد اصلی این شرکت از دو بخش تأمین می شود؛ بخش 
اول درآمد حاصل از سفرهاست که در ماه آذر حدود ۵۹/۲ 
میلیــارد تومان بــوده و بخــش دیگــر درآمد هم به ســرویس 
تلفنی برمی گردد. بر اساس مجموع این دو بخش، شرکت 
تپسی در ماه آذر حدود ۶۱ میلیارد تومان درآمد داشته و این 

درآمد حاصل از سفرهاست.«
او ادامه می دهد: »با یک فرمول ساده می توان از طریق مبلغ 
درآمد، تعداد سفرها را تخمین زد. فقط یک پرانتز باز کنم و 
بگویم زمانی که اعداد تپسی در کدال منتشر نمی شد هم ما 
برای تخمین ســهم بازار، روش های تحقیق بازار مشخصی 

)مانند نظرسنجی های آنلاین، تلفنی و میدانی( 
داشــتیم و با این روش های تحقیق، ســهم بازار 
تاکسی های اینترنتی را به طور تقریبی تخمین 
می زدیم. تخمین های اخیرمان هم نتایج حاصل 

از روش های قبلی مان را تأیید می کند.«
شــهابی توضیــح می دهد فرمولــی کــه از طریق 
صورت هــای مالــی تپســی بــه آن می رســند، به 
این شکل اســت: »درآمد حاصل از کمیسیون 
ســفرهای تپســی در ماه آذر حــدود ۶۱ میلیارد 
تومان ثبــت شــده اســت )درآمد ســفرهای اپ 

۵۹/۲ و درآمد ســرویس تلفنی ۱/۹(. برای به دست آوردن 
ارزش کل ســفرهای تپســی باید رقم کمیســیون دریافتی را 
لحاظ کنیم. کمیسیون تپســی در ۸۵ درصد کسب وکارش 
۱۵درصد و در مابقی ۲۰ درصد و متوسط کمیسیونش حدود 
۱۵/۵ درصد اســت. اگر ۱۵/۵ درصد ســهم این شرکت ۶۱ 
میلیــارد تومــان باشــد، ارزش کل ســفرهایش ۳۹۳ میلیارد 
تومان خواهد بود. ارزش ســفر هم به معنای مبلغی اســت 
کــه کاربران بــرای کل ســفرهای تپســی در مــاه آذر پرداخت 
کرده اند.« به گفته او هر دو شــرکت، به واسطه  رصد مداوم 
قیمت ها، نسبت به قیمت های یکدیگر اشراف دارند. طبق 
اعلام شهابی در حال حاضر، قیمت سفر تپسی به صورت 
میانگیــن ۳۳۵۰۰ تــا ۳۴۰۰۰ تومــان اســت کــه این عــدد در 
شهرهای بزرگ حدود ۴۵۰۰۰ تومان است. با داشتن متوسط 
ارزش هر ســفر و ارزش کل ســفرها به راحتی می توان تعداد 
ســفر را محاســبه کرد. آن طــور که شــهابی می گویــد با یک 
تقسیم ساده، تعداد سفرهای تپسی حدود ۱۱میلیون و ۵۰۰ 

هزار تا ۱۱میلیون و ۷۰۰ هزار سفر می شود.
او ادامه می دهد: »تعداد ســفرهای ما هم در ماه آذر حدود 
۹۹ میلیون و ۵۰۰ هزار سفر بود. بنابراین اندازه کل بازار حدود 
۱۱۱ میلیون و تعداد سفرهای تپســی حدود ۱۰/۵ درصد از 
کل بازار اســت. محاســبات ما از طریق تیم تحقیقات بازار 
و اســتراتژی هم همیــن اعــداد را تأییــد می کنــد. در نهایت 
تپســی تقریباً بین ۱۱/۵ تا ۱۱/۷ میلیون ســفر دارد. به این 
شکل می توان با استفاده از کدال به سهم هر شرکت از کل 

بازار رسید.«
اما تا چه حد این آمار و فرمول ها قابل اتکاست؟ شهابی در 
مورد صحت و اســتاندارد بودن راهی که آنها برای به دست 
آوردن سهم خود از بازار رفته اند، می گوید: »در صحت اعداد 
ثبت شده در کدال که شکی نیســت. کمیسیون تپسی در 
هشت استان بزرگ ۱۵ درصد و در سایر استان ها ۲۰ درصد 
است. میانگین کمیسیون دریافتی را ۱۵/۵ در نظر گرفتیم، 
زیرا کمیسیون تپسی در برخی شهرها که تعداد سفر کمی 
در آنها دارد هم ۱۵ درصد است. تخمین متوسط قیمت سفر 
تپسی هم کار پیچیده ای نیست و بر اساس بدیهیات رقابت، 
کسب وکارهای مشابه قیمت های یکدیگر را رصد می کنند.«

او ادامه می دهد: »در حال حاضر، میانگین قیمت ســفر با 
تپسی ۳۳ هزار و ۵۰۰ تومان و میانگین قیمت سفر با اسنپ 
حدود ۳۲ هزار تومان است. علت کمتر بودن متوسط قیمت 
اسنپ این است که ما در ماه آذر در بعضی از شهر های بزرگ 
)حدود ۲ تا ۳ درصد( ارزان تر بودیم و همچنین در شهرهای 
کوچک تر بیشتری فعالیت داریم. تپسی در حدود ۴۰ شهر 
فعال است و ما در بیش از ۲۵۰ شهر بزرگ و کوچک، در این 
شــهرها هم متوســط قیمت اســنپ کمتر از ۲۰ هزار تومان 
است که باعث می شــود متوســط قیمت  را پایین تر بیاورد. 
ولی تپسی در شهر های بزرگ تر فعال است و همین موضوع 

متوسط قیمت را کمی بالاتر می برد.«

 تپسی: فرمول های اسنپ قابل اتکا نیست
در حالی که اســنپ با تکیه بر آمار منتشر شده تپسی روی 
کــدال و فرمول های ریاضی به این نتیجه رســیده که ســهم 
۹۰درصدی در بازار دارد، اما تپســی دیتاهای اسنپ در این 
زمینه را غیرقابل اتکا می داند. به باور این شرکت، دیتای هر 
شــرکتی وقتی قابل اتکاســت که نظارت و تأییدشده باشد، 
مانند دیتایــی که تپســی روی کــدال منتشــر می کنــد. این 
شــرکت معتقد اســت دیتای شــفاف روی تابلو 
بورس را نمی توان با یک شــرکت غیربورسی که 
دیتا فقط در اختیار خودش است، مقایسه کرد 
و در واقع هر دو شــرکت از نظر شــفافیت در دو 

زمین متفاوت بازی می کنند.
همان طور که اسنپ حاضر نیست میزان درآمد 
خود را تــا وارد نشــدن به بــازار بورس بــه کارنگ 
اعلام کند، تپسی هم فرمول خاصی از محاسبه 
خود برای رسیدن به سهم ۲۰درصدی از بازار را 
در اختیار کارنگ نمی گذارد، چراکه اعلام می کند 
تمام دیتای مورد نیاز برای محاسبه این شرکت از طریق کدال 
در اختیــار عموم قــرار گرفته اســت. با این حال این شــرکت 
توضیحی در خصوص روش تحقیقی که این شرکت در به 
دست آوردن ســهمش از بازار مورد اســتفاده قرار می دهد، 

بازگو می کند.
نــگار پورشــعبان، مدیر تیــم تجربــه مشــتری و تحقیقات 
بــازار تپســی در گفت وگــو بــا کارنــگ در مــورد ایــن روش 
تحقیــق توضیــح می دهــد: »بــرای محاســبه ســهم بــازار 
با نــگاه درآمــدی، بایــد فــروش یک شــرکت بــر کل فروش 
صنعت در یک بازه زمانی خاص تقسیم شود، اما در نبودِ 
اطلاعات قابــل اتــکا و صحت سنجی شــده از صورت های 
مالی و درآمدی شــرکت رقیب، مــا از روش های تخصصی 
تحقیقــات بــازار در ایــن زمینــه اســتفاده می کنیــم.« بــه 
گفته او در ایــن تحقیقات بازار، ســهم بازار آنهــا از تعداد 
سفرهای تاکسی های آنلاین سنجیده می شود. پورشعبان 
تأکیــد می کند که به صــورت مســتمر و در بازه هــای زمانی 
مشــخص، کار تحقیقات بازار را هم از سمت مسافر، هم 
از ســمت راننده و هم در مورد بــازار تاکســی های آنلاین و 
تغییــرات آن انجام می دهند. او در ادامــه می گوید: »برای 
انجام تحقیقات در ســمت کاربــران مســافر، نمونه گیری 
درســت و مســتقل، برای مــا بســیار حائز اهمیت اســت. 
بــرای همیــن پیــش از هرچیــز، جامعــه کاربران مــان را بــر 
اســاس ویژگی های آنها تقســیم بندی می کنیم تا بتوانیم 
بر اســاس دســته های مختلف کاربران در هر شهر، نمونه  
کافی داشــته باشــیم. « به گفته او در نظرسنجی، بررسی 
کاملی از رفتار مصرف کاربران انجام می شود و سهم بازار 
نیز سنجیده می شــود. به گفته پورشــعبان، کار آنها پس 
از دریافت نتایج نظرســنجی تمــام نمی شــود، بلکه نتایج 
به دســت آمده را از طریــق منطبــق کــردن آن بــا داده هــای 
شرکت صحت سنجی می کنند و در نهایت به عدد سهم 
بازار خود می رسند. پورشعبان تأکید می کند که در بررسی 
ســهم بــازار تاکســی های آنلایــن، هــر شــهر وزن متفاوتی 
دارد و شــاخص هایی مانند ضریب نفود اپلیکیشــن های 
تاکســی آنلایــن، میانگین قیمــت، ترکیب کاربــران و... در 
شهر متفاوت است و این تفاوت باید در نظر گرفته شود.

سونیتا سراب پور 

@SonitaSarabpour

 میلاد منشی پور، مدیرعامل تپسی می گوید اطلاعات شفاف آنها
روی کدال، گواهی بر درستی حرف شان است 

در DNA ما حرف غیرواقعی نیست

INTERVIEWگفت و گو

میلاد منشــی پور، مدیرعامل تپســی 
آمارهای اعلام شــده از سوی اسنپ را 
غیرواقعــی می دانــد و اعــلام می کند کــه تمام 
اطلاعات شفاف آنها روی کدال نشان می دهد 
که آنها چه میزان ســهم از بازار دارنــد و تا چه 
میزان بــه ایــن ســهم اضافه یــا از آن کم شــده 

است.

 منشــی پور بــا اشــاره بــه همیــن آمــار 
منتشرشــده در کــدال بــه کارنــگ 
می گویــد: »اگر در کــدال درآمد تپســی را نگاه 
کنیــد، از پارســال تا بــه الان مــاه به مــاه درآمد 
تپســی ۲/۴ برابر شــده و قیمت ها هم درصد 
کمــی افزایش داشــته، پــس عملاً ســهم ما دو 

برابر شده است.

 در واقع عــدد درآمــدی مــا روی کدال 
مشخص است. فروش ما فرض کنید 
آذر پارســال حدود ۲۴ میلیــارد بــوده و اگــر 
اشــتباه نکنــم الان حــدود ۶۲ میلیــارد تومــان 
شده و ۲/۵ برابر شده است. این عدد شفاف 

و مشخص و رسمی است.«

او ادامه می دهد: »اگر سهم بازار ما به 
گفته اسنپ در هر مقطع زمانی ثابت 
بوده و از آن طرف درآمد ما دو برابر شده، به این 
معنی است که اســنپ هم دو برابر شده و این 
یعنــی بــازار هــم دو برابــر شــده کــه ایــن اتفاق 

نیفتاده است.

 یعنی اگر شخص بیرونی هم بخواهد 
قضــاوت کنــد، می گوید قــدرت خرید 
مردم کمتر نشــده باشــد، قطعاً دو برابر نشده 
اســت. نه اســنپ به شــهر جدیدی رفتــه و نه 
تهران آن قدر بزرگ شده است. به بیان خیلی 

ساده یعنی اسنپ واقعیت را نمی گوید.«

 در حالی منشی پور به آمار روی کدال 
تپســی تکیــه می کنــد کــه اســنپ نیز 
ســالانه گزارش عملکرد خود را منتشــر و آمار 
تعداد ســفرهای خــود را اعلام می کنــد. با این 
حال در مورد میزان سفر تپسی، هیچ آماری نه 
در کــدال و نــه در گزارش هــای عملکــردی ایــن 

شرکت وجود ندارد.

 مدیرعامــل تپســی اعــلام می کند که 
به زودی تعداد ســفرهای این شــرکت 
نیز با هماهنگی بورس روی کدال قرار می گیرد. 
او با شبهه وارد کردن به گزارش های عملکردی 
اســنپ می گویــد: »گــزارش ســالانه را مــن 
هرچیزی بخواهم می توانم بگویم و کســی هم 
نمی تواند آن را راستی آزمایی کند. با این حال 
از وقتی آمار درآمــدی ما روی کــدال به صورت 
شــفاف رفته، از ایــن به بعــد ما در مورد ســهم 
بازارمــان به صــورت ســه مــاه یا شــش مــاه هم 

صحبت خواهیم کرد.«

 منشــی پور تأکید می کند که به خاطر 
بورســی بودن شــان نمی توانند حرفی 
بزنند که درســت نباشــد. او اعــلام می کند که 
حرف هایشــان باید منطبق بر حقیقت باشد، 
فارغ از اینکه در DNA آنها این مورد هم نبوده 

که حرف غیرواقعی بزنند.

 مدیرعامــل تپســی ابــراز امیــدواری 
می کنــد کــه در نیمــه ســال آینــده بــا 
همین مســیر که می روند بین ۳۰ تا ۳۵ درصد 
ســهم بــازار تاکســی اینترنتــی را بــه دســت 
بیاورنــد. به بــاور او این اصــرار بــرای دادن آمار 
اشــتباه هــم بــرای ایــن اســت کــه اســنپ 
نمی خواهد قیمت سهم آنها در بازار بالا برود 
تــا از آن طــرف افزایــش ســرمایه ایــن شــرکت 

محدود شود.
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

اگر پیگیر صفحه تاریخ نوآوری »کارنگ« باشید، احتمالاً 
مطلبی با عنوان »الگوی نوآوری فلورانس دوره رنسانس 

بهتر از سیلیکون ولی« را به یاد دارید. مطلبی که به ما 
گوشزد می کند سیلیکون ولی برای الگوبرداری بسیار 

جوان است و باید به دنبال الگو های موفق قدیمی تر بود. 
از همان آغاز شکل گیری نهادهای تحقیقاتی مانند پارک 

تحقیقاتی استنفورد، یافتن یک روش نظام مند برای 
کاربست نوآوری، جزئی از چالش های مهم و اساسی 

بود. بسیاری معتقد بودند اساساً نظام مند کردن چنین 
مفهومی، خیانت به نوآوری است و صرفاً باید همراه 
آن بود و از آن حمایت کرد. فارغ از درست و غلط این 
دیدگاه ها، نزدیک به دو دهه است با مفهومی به نام 
پارک علم و فناوری آشنا شده ایم. این پارک ها، چه از 

جنس استانی و چه دانشگاهی، در طول مدت حیات 
خود فراز و فرودهای گوناگونی را تجربه کرده اند، ولی هرگز 

خروجی بزرگی از آنها دیده نشده است. در این شماره 
از گزارش ویژه به سراغ چند تن از رؤسای دانشگاهی و 

استانی پارک های علم و فناوری رفتیم و از آنها مهم ترین 
چالش های توسعه پارک های علم و فناوری را جویا شدیم 

و اینکه چرا شرکت ها و تیم های موفق و بزرگی از این 
مجموعه ها بیرون نیامده است.

ابوالحسن رزمی نیا
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس بوشهر

مسئله بازار است
پارک های علم  و  فناوری فرزند خلف 
دانشگاه ها و متولی فناوری در حوزه 
هســتند.  خودشــان  پیرامونــی 
زیرمجموعه پارک ها که مراکز رشد 
زیبایــی  مفهــوم  از  هســتند، 
برخوردارند که شــرکت ها در کنار هم در عین اســتقلال با 

یکدیگر امکان هم افزایی و مشارکت دارند و می توانند یک 
بازار موضعی برای خود ایجاد کنند. اما چالش اصلی تمام 
ایــن مجموعه هــا، بــازار اســت. تمــام ایــن حمایت هــا و 
زیرساخت ها باید در نهایت به بازار ختم شود و این مسئله 

از چند جنبه قابل بررسی است. 
اول بازارسنجی؛ بسیاری از شرکت ها به صرف داشتن یک 
ایده شــروع به کار می کنند، بــدون اینکه اطلاعــی از بازار، 
قرارداد یا ویژگی های دوام یک محصول داشــته باشــند و 
فقط به جنبه مهندسی کار نگاه می کنند. یکی از کارهایی 
کــه پارک هــا می توانند انجــام دهنــد، همین بازارســنجی 

است. 
دوم بازارســازی؛ ما تا پایان عمر این شــرکت ها نمی توانیم 
آنها را به شــرکت های بزرگ معرفی کنیم. باید بازارسازی 
انجام دهیم تا شرکت ها از طریق راه های ارتباطی خودشان 

بتوانند به بازار متصل شوند.
سوم شبکه سازی؛ یکی از مشکلات این مسئله این است 
کــه شبکه ســازی بیشــتر قائم بــه فرد می شــود. مثــلاً من 
به عنوان رئیس پارک چقدر قدرت شبکه ســازی دارم. اگر 
می شد سازوکاری طراحی کرد که اولاً پارک ها بین خودشان 
شبکه سازی قوی داشته باشند، خیلی خوب بود؛ مثلاً اگر 
پروژه ای به پارک بوشهر داده می شود که شرکت مرتبط با 
آن را نداریم، فوراً شرکتی در پارک مشهد اعلام آمادگی کند 
و آن را انجام دهد. منظورم این است که ما در نهایت یک 
پارک باشیم در کل ایران. ابتدا باید این شبکه داخلی شکل 
بگیرد و بعد برای شبکه ســازی فراســازمانی اقــدام کنیم و 
بتوانیم دستگاه های مختلف را با رسالت پارک آشنا کنیم. 
اینکــه نتوانســته ایم شــاهد تولــد برند هــای بــزرگ از دل 
پارک های علــم  و فنــاوری باشــیم، چنــد دلیــل دارد. یکی 
مســئله فرهنگی اســت که افراد معمولاً تک نفره حرکت 
 می کنند و کمتر بلد هســتند در قالب یک تیــم کار کنند. 

باید بیــن تیم و گــروه هم تفــاوت قائل شــد. بنیان گــذاران 
بیشتر از همه باید به این کار تیمی اصرار داشته باشند، اما 
متأسفانه می بینیم که گاه در شرکت ها رشته تمام امور به 
یک نفر ختم می شود. بخشی از این مهارت های تیمی باید 
از دل دانشگاه بیرون بیاید. یک تیم باید دیسیپلین های 
مختلف را در خود جــای دهد و هــر نفر بازویــی از کل تیم 

باشد.
نکته بعد این اســت که پارک ها، از ابتدا اشتباه نام گذاری 
شــده اند. پارک ها محل تولید علم نیســتند و صرفاً فناور 
هســتند. علم قرار اســت در دانشــگاه تولید شــود. نباید 
جایگاه هــا را با هــم مخلــوط کــرد. علــم را باید دانشــگاه و 
مهارت را فنی وحرفه ای آموزش دهــد و حلقه آخر اتصال 
به بازار هم پارک ها هســتند. از جهاد دانشــگاهی و بنیاد 
نخبگان تا خود دانشــگاه، همه می خواهند کاری را انجام 
دهند که پــارک باید انجــام دهــد. اســتقرار دفتر صنعت 
در دانشــگاه هم نمونه دیگری از این کارهاســت که بعد از 
مدتی ناکارآمد می شــود و صرفاً جنبه تشریفاتی به خود 
می گیــرد. ارتباط بیــن صنعت و دانشــگاه بایــد به صورت 

ارگانیک شکل بگیرد. 

علیرضا نصیری
 رئیس پارک علم و فناوری هرمزگان

 چالش دولتی بودن پارک ها
اعتقــاد دارم بایــد از خــود دانشــگاه 
شــروع کــرد. بایــد دانشــجویانی که 
روحیه کارآفرینی دارند، با افرادی که 
دارای مهــارت هســتند ارتبــاط پیدا 
کنند. لازم است فرایند تربیت نیروی 
انسانی را قبل از ورود افراد به مراکز رشــد و پارک های علم و 
فناوری آغاز کنیــم و ذهنیت کار تیمی در آنها شــکل گرفته  

پارک دولتی ها
پارک های علم و فناوری دانشگاه ها و استان ها چقدر توانسته اند تجربه موفقی رقم 

بزنند؟ مشکلات و موانع آنها در این مسیر چه بوده است؟

  ایرادی اساسی
 در پرورش نیروی کار

دانشگاه ها 
 دیوان سالار

تربیت می کنند
آمــوزش   بــه نظــام  مســئله   
برمی گــردد. کمتــر بــه فرزنــدان 
خود آموخته ایم که جامعه را »کار« سرپا 
نگه مــی دارد و اگــر هم بــه تحصیل علم 
می پردازیم، برای این است که در نهایت 
کار مناسبی داشته باشیم. از همان ابتدا 
که ما دانشگاه را در کشــور از مدل غربی 
تقلید کردیم تــا امروز رویه به این شــکل 
بــوده کــه دانشــگاه بــه جــای اینکــه 
متخصــص و نیــروی ماهــر کار پــرورش 

دهد، دیوان سالار تربیت کرده است. 

خروجی هــای  از  بســیاری   
دانشــگاه کمتــر می تواننــد در 
عمــل گرهــی را بــاز کننــد و ایــن یکــی از 
آسیب هایی است که در کارآفرینی وجود 
دارد. فرهنگ کار به عنوان 
یک عامل هویت بخش به 
فرزنــدان مــا آمــوزش داده 
نمی شود. چه در دانشگاه 
و چــه در مراحــل ابتدایــی 
آموزش. این مسئله در کنار 
تحول اقتصادی صد سال 
اخیــر جامعه ایــران کــه از 
فــروش منابــع نفتــی و 
شــده،  ایجــاد  معدنــی 
فرهنگ کار را ضعیف کرده است. ارتباط 
بین علم و عمل هم در کشور ما به صورت 
ارگانیک نیســت. باز هم اینجا مســئله 
تقلید در کار اســت. مشــکلی بــا تقلید 
ندارم و معتقدم بایــد از تجربیات خوب 
دیگران بهره جست، اما ما اگر سیستمی 
را به تقلید بنا می کنیم،  باید با مقتضیات 

و شرایط جامعه خود آن را بومی کنیم. 

 در بخــش اقتصــاد هــم، فعالان 
ســنتی خود را از نوآوری و نیروی 
خلاق بی نیاز می بینند و این نیز به نوعی به 
اقتصاد نفتی ما بر می گردد. از همان دهه 
۳۰ که نفت ملی شد و پول نفت به اقتصاد 
ما اضافه شــد، این روند شــکل گرفت و تا 
امروز هم ادامه دارد. این نگرش در انتخاب 
رشته دانشجویان هم نفوذ کرده و جوانی 
که برای تحصیــل اقــدام می کند، خــود را 
درگیــر بــازار کار نمی بینــد و ممکــن اصلاً 
ندانــد کــه چــرا آن رشــته را انتخــاب کرده 

است. 

POINT OF VIEWدیدگاه
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

متغیرها و عناصری وجود دارند که در پارک های علم و فناوری 
دانشگاه ها به آنها توجه نمی شود

ایده، تیم، آموزش عادلانه

POINT OF VIEWدیدگاه

 با نگاه به کل اکوسیستم نوآوری کشور 
مرحلــه ای  بــه  مــا  گفــت  می تــوان 
رسیده ایم که بسیاری از ایده ها عملیاتی شده 
است. حتی ایده های کپی هم بومی سازی شده 
و سهم خود را در بازار پیدا کرد ه اند. چند سال 
پیش می شــد با یک بررســی کوچک، ایده های 
موفق خارجی را پیدا کرد و نمونه بومی آن را در 
کشــور پیاده ســازی کرد. الان اما شــرایط تغییر 
کرده و ما در اکوسیستم، خصوصاً اکوسیستم 
دانشــجویی بــه ایده هــای نــو نیــاز داریــم و در 
مرحلــه بعــد، کار تیمــی مهم تریــن چالش مان 

است. 

 از بین بچه هایی که ما خودمان با آنها 
کار می کنیــم، می بینیــم کــه بــا وجــود 
داشــتن ایده خوب، تیم خوبی شــکل نگرفته و 
همین مسئله باعث می شود ایده به شکست 

منجر شود. 

 حل این مســئله به آموزش نیاز دارد و 
افــراد بایــد مهارت هــای کار تیمــی را 
فرابگیرند تا بتوانند تیم خوب تشــکیل دهند. 
فرهنــگ کار تیمــی چیــزی نیســت کــه در 
کوتاه مدت شکل بگیرد و می بایست از مراحل 
ابتدایی آموزش و از دوران کودکــی به این نکته 

توجه شود.

 در گذشته این مفهوم وجود داشت که 
هر کــس مســئول کار خودش اســت و 
باید سعی کند روی پای خود بایستد. این تفکر 
که می شــود کارها را با تشــکیل تیــم پیش برد، 
کمتــر در آموزش هــای گذشــته گنجانده شــده 

بود.

 آمــوزش کار تیمــی چیــزی اســت کــه 
کشورهای پیشــرفته بســیار به آن بها 
می دهند. حتی رقابت مهم زندگی دانشجو هم 
کنکور اســت که باز هم باید به صــورت انفرادی 
عمل کند و به تنهایی برنده شــود و به دانشگاه 
ورود کنــد. تــازه در محیــط دانشــگاه اســت که 
می شود کمی کار تیمی را درک کرد؛ البته آن هم 
بــه فرهنــگ دانشــگاه و پیشــرفت های درونــی 
بایــد اول در  دانشــگاه ها مربــوط اســت. 
آموزش وپرورش و بعد در دانشــگاه به این مهم 

بها داده شود. 

 خروجــی پارک های علم  و فنــاوری نفر 
نیست. اتفاقاً پارک های علم و فناوری 
جذب کننده نیروی انسانی هستند و خروجی 
پارک های علم و فناوری باید شــرکت باشد. اما 
نداشــتن مهــارت در تشــکیل تیــم، گاه باعــث 
می شــود نیروهای متخصص از پــارک به دیگر 

شرکت ها جذب شوند.

 مباحــث مربــوط بــه مهارت آمــوزی و 
توانمند سازی بیشتر به دانشگاه های 
ما مربوط است. از آنجا که ما پارک دانشگاهی 
و  ترویــج  بــا  مرتبــط  مباحــث  هســتیم، 
فرهنگ ســازی را هــم بــر عهــده داریــم، امــا در 
پارک های استانی این مباحث کمتر مورد توجه 
قــرار می گیــرد. اینکــه دانشــگاه ها چقــدر 
توانســته اند نیروهایی پرورش دهند که جذب 
بــازار کار و شــرکت ها و تیم هــای مســتقر در 
پارک ها شوند، موردی است که فکر می کنم در 
آن ضعیــف عمــل شــده اســت. ممکــن اســت 
بعضــی از دانشــگاه ها هــم خــوب عمــل کــرده 
باشــند، اما از نظر واحدهای درســی و آموزشی 

مباحث کافی در این زمینه ارائه نمی شود. 

ماننــد  مهارت هایــی   
توســعه فــردی و ارتبــاط 
برقرارکــردن بــا محیــط کار، نحــوه 
حضور در جلســه مصاحبه کاری 
و مباحــث مرتبــط با قوانیــن کار و 
محیط کار، مباحثی است که باید 
در دانشگاه به آن پرداخته شود. 

 چنــد ســال پیــش در 
شــریف  دانشــگاه 
برنامــه ای تحــت عنــوان »ســفیر 

کارآفرینــی« برگــزار شــد کــه بچه هایــی کــه از 
شهرســتان در دانشــگاه پذیرفته  شــده بودند، 
به صــورت داوطلبانــه در مرکــز کارآفرینــی 
آموزش هایی را دریافت می کردند و پس از اتمام 
تحصیل این مباحث را در دانشــگاه های شهر 
خودشــان به صورت کارگاه یــا کنفرانس مطرح 
می کردند. مثلاً یکی از دانشجویان ترم چهار با 
فراگیری این مباحث، کارگاهی در شهر خودش 
برگزار کرد که حــدود ۲۰۰ نفر پای صحبت های 

او نشسته بودند.

 این نشــان می دهد عدالت آموزشــی، 
خصوصــاً در بحث هــای کارآفرینی در 
ســطح کشــور به خوبــی برقــرار نشــده اســت. 
و  آموزش هــا  ایــن  تمرکــز  بیشــترین 
در  کســب وکار  حــوزه  مهارت آموزی هــای 
اســتان های برخــوردار ماننــد تهــران، خراســان 
رضــوی، اصفهــان و شــیراز بــوده و اســتان های 
کم برخــوردار از ایــن آموزش هــا کمتــر بهــره 

برده اند.

 ایــن کار وظیفــه دانشگاه هاســت و 
خوشــبختانه در ســال های اخیــر ایــن 

مباحث بیشتر مطرح شده است.  

باشد. وجود بازیگران متعدد در زیرمجموعه پارک ها نظیر 
مراکز رشد به بزرگ شدن این فضا و جدی تر  شدن فرهنگ 
کارآفرینی برای دانشجویان یاری می رساند و قانون مراکز رشد 
مشــترک هــم کــه توســط وزارت علــوم تدوین شــده، کمک 
می کند این مراکز در تعامل با پارک های علم و فناوری و تفکر 
حاکم بر پارک عمل کنند و اصطلاحاً هرکســی ســاز خود را 
نزنــد.  از طرفــی بودجه هــای تخصیص یافتــه بــه پارک هــا 

متناسب با مأموریت آنها نیست. بودجه کل 
پارک های استانی کشور حتی با یک دانشگاه 
مثل دانشــگاه تهــران همخوانی نــدارد و قابل 
قیــاس نیســت. درســت اســت کــه هزینــه 
دانشگاه ها بسیار زیاد اســت، اما انتظارات از 
پارک ها هم کم نیســت. نیاز اســت کــه دولت 
تمرکز بیشتری بر زیرساخت ها و منابع داشته 
باشد. اکوسیستم ما هنوز بسیار جوان است و 
ما باید بستر را برای آینده فراهم کنیم. اما با این 
بودجــه و برنامه ریــزی فکــر نمی کنــم امــکان 
توســعه وجــود داشــته باشــد. از منظــر دیگر 

ظرفیت های خوبــی در قانون جهش تولید دیده شــده که 
جای امیــدواری دارد. اما یکــی از آســیب هایی که متوجه 
پارک هاست و توسعه آن را دشوار می کند، دولتی بودن آن 
اســت. حضور دولت در قانون گذاری مثبت است، اما در 
مرحله اجرا با مشــکلات متعــدد روبه رو می شــود. نمونه 

موفق جهانی حاصل کار بخش خصوصی است. 
ورود دولت در شکل گیری اکوسیستم نیاز بود و تا حد قابل 
قبولی هم این اتفاق افتاد. در بحث فرهنگی هم پیشرفت 
خوبی داشته، اما روال تجاری سازی و رشد محصول نباید 
درگیر ســازوکار دولتی باشــد. باید روند طبیعی رشد یک 
شرکت از دل خود شرکت بیرون بیاید. این در ذات فعالیت 
پارک هم تناقضی ایجــاد می کند به این معنــی که از یک 

بخش دولتی انتظار کار تجاری می رود.

علی باستی
رئیس پارک علم  و فناوری گیلان

دانشجویی که به فکر رفتن است...
متأسفانه رویکردی در انتخاب رشته 
شــکل گرفتــه کــه عمومــاً از مــن 
می پرســند چــه رشــته ای انتخــاب 
کنند که بتوانند در خارج از کشــور 
تحصیل کنند. دانشجو با این تصور 
وارد دانشــگاه می شــود و دغدغــه او ایــن اســت کــه ادامه 
تحصیل در خارج از کشور برایش مهیا باشد، نه اینکه بعد 
از فارغ التحصیلی وارد بازار کار شود و کسب وکار خودش 
را راه بیندازد. این یک مســئله فرهنگی است و به شرایط 

کشور و جامعه وابسته است. 
نکته بعدی فرهنگی اســت که در دانشگاه های ما جریان 
دارد. بــه هــر حــال دانشــگاه یــک مجموعه دولتی اســت 
و عمومــاً بــا کســب و کار و نــوآوری میانــه ای نــدارد. مــن 
همــان درس هایــی را کــه در ســال ۱۳۷۰ خوانــده ام، امــروز 
بــه دانشــجویانم تدریــس می کنــم و انــگار هیچ تحــول و 
تغییری در دنیا اتفاق نیفتاده اســت. ۳۰ سال پیش یکی 
از اهداف تحصیلات دانشــگاهی این بود که افــراد پس از 
فارغ التحصیلی جذب مجموعه های دولتی شوند و البته 
این امکان هم فراهم بود. امروز باید به این نکته توجه شود 
که خروجی دانشــگاه به خلق کســب وکار منجر شود، نه 
اســتخدام؛ اما متأســفانه این فرهنگ در دانشگاه وجود 
ندارد. حتی اســاتید هم بــرای ارتقا به مقالاتی نیــاز دارند 
که عمومــاً با هــدف چــاپ در ژورنال های خارجی منتشــر 
می شــود و دردی از جامعه دوا نمی کنــد. در صورتی که در 
بسیاری از دانشگاه های دنیا شاهد این هستیم که گرنتی 
که به اساتید اعطا می شود، از حالت دولتی به غیردولتی 
تغییر داده شــده و تعداد دانشجوهای ارشــد و دکتری که 
یک اســتاد می تواند داشــته باشــد، به حجم ارتبــاط او با 

صنعت مربوط است. 

اینها نکاتی اســت کــه هرچند کارهایــی هم در این راســتا 
انجام شــده، اما هنوز عقب هســتیم. ایــن عقب ماندگی 
در تشــکیل تیم هم وجود دارد و باز بر می گردد به آموزش 
در ســال های اول تحصیلی کــه عموماً فرهنــگ کار تیمی 
بین کودکان و نوجوانان ما به شــکل متمرکــز آموزش داده 
نمی شود. این نقیصه در شکل دهی تیم ها برای کسب وکار 
هم نشت می کند و ما متأسفانه تیم های قدرتمند کمی را 
در پارک ها می بینیم. نکته ای که باید در بررسی 
شــرکت های بــزرگ و یونیکــورن جهان بــه آن 
دقت شــود، درآمد آنها نیست، بلکه ساختار 
و شاکله آنهاســت که چطور توانسته اند مثلاً 
بــرای یک دهــه در کنــار هــم کار کننــد و موفق 
شــوند. از طرف دیگر زمین مناسب برای رشد 
کســب وکارها در کشــور فراهم نیســت. ما در 
شــاخص های جهانی رتبــه خوبــی در پرورش 
نیروی انسانی داریم، اما در زمینه سازی فضای 
کســب وکار، حاکمیت و قانون گذاری رتبه مان 
خوب نیســت و بخــش زیــادی از دلایــل عدم 
موفقیت در اکوسیستم کسب وکار به سیاست گذاری های 

غلط بر می گردد. 

محمد راضی جلالی
 رئیس پارک علم و فناوری خوزستان

نمی گذارند شرکت ها بزرگ شوند
پارک های علم  و  فنــاوری می توانند 
بســتری مناســب بــرای اشــتغال 
دانش آموختــگان مــا باشــند. ایــن 
مســئله در اســتان مــا یکــی از 
چالش هــای اصلی اســت. با وجود 
فرصت های بی نظیر جغرافیایی، لجستیکی و صنعتی و 
ظرفیت های بالای استان خوزستان، متأسفانه این استان 
نــرخ بیــکاری بالایــی دارد. از ۲۴۵  هــزار بیکار خوزســتان، 
حدود ۴۳  درصــد افراد تحصیل کــرده  هســتند و با وجود 
داشتن این ظرفیت ها نتوانسته اند شــغل مناسبی برای 

خود ایجاد کنند. 
پارک های علم  و فناوری چتر حمایتی بســیار خوبی دارند 
و در زمینه های نیروی انسانی، گمرک، درآمد و... معاف از 
مالیات هستند و مشوق های گوناگونی هم در اختیار دارند. 
متأسفانه یکی از مهم ترین مشــکلات توسعه پارک  علم  
و فناوری در خوزســتان، مسئله زیرســاخت و نبود فضای 
فیزیکی اســت. شــهرک علمی اصفهان نمونــه خوبی در 
کشــور اســت و اگر این امکانات در اختیار خوزســتان قرار 
بگیرد، قطعاً موفقیت بیشتری کسب خواهد کرد؛ چراکه 
از لحاظ ژئوپلتیکی و تعدد صنایع، مزایای بسیار بیشتری 

نسبت به اصفهان دارد. 
مسئله دیگر این است که شرکت های نوآور تا حدی اجازه 
رشــد دارند و اگر بخواهند بیشتر رشــد کنند، جلوی آنها 
گرفته می شــود. برخی نهاد های ثــروت در کنــار نهاد های 
قــدرت، اجــازه بزرگ شــدن بــه کســب وکارهای فنــاور را 
نمی دهند. کسب وکاری که محصول بسیار باکیفیت تولید 
کرده و کشــور را از واردات آن بی نیاز کرده اســت، آن قدر از 
راه های مختلف تحت فشار قرار می گیرد که همان محصول 
را باید با برچسب خارجی در کشور به فروش برساند و این 
بسیار تأســف بر انگیز اســت. باید پذیرفت که ما کشوری 
خام فروش هستیم و حتی فروش محصولات پتروشیمی 
هم خام فروشــی به شمار می رود. کشــورهای خارجی این 
محصولات را با قیمت بســیار پایین خریداری می کنند و 
بعد محصولاتی را که از همیــن مواد ما تولیــد کرده اند، با 
چندبرابر قیمت به ما می فروشند. باید شرکت های فناور 
ما به عنوان بازوهــای فناوری در کنار صنایــع قرار بگیرند و 
چالش های صنایع را از نزدیک رصــد و حل کنند. یکی از 
مواردی که باعث شــده شرکت های مســتقر در پارک های 
علم و فنــاوری نتواننــد در برند ســازی موفق باشــند، نبود 

ارتباط تنگاتنگ بین این شرکت ها و صنایع بزرگ است.
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